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افتتــح صاحــب الســمو الشــيخ الدكتــور ســلطان بــن محمــد القاســمي عضــو المجلــس الأعلــى حاكــم 
الشــارقة، الــدورة الخامســة والعشــرين مــن مهرجــان الفنــون الإسلاميــة تحــت شــعار »تجليــات«، وذلــك فــي 

متحــف الشــارقة للفنــون.
وتجــول ســموه بعــد وصولــه إلــى المهرجــان بيــن جنبــات المعــرض مطلعــاً علــى الأعمــال الفنيــة المشــاركة، 
متعرفــاً ســموه مــن الفنانيــن علــى أبــرز الــدلالات والمعانــي التــي تعكســها أعمالهــم لتعبــر عــن شــعار 

المهرجــان، فــي تناغــم وتنــوع يعــزز مــن المشــهد الفنــي الإسلامــي.
حضــر افتتــاح المهرجــان بجانــب صاحــب الســمو حاكــم الشــارقة كل مــن: ســعادة عبــد اللــه بــن محمــد 
العويــس رئيــس دائــرة الثقافــة، وســعادة محمــد عبيــد الزعابــي رئيــس دائــرة التشــريفات والضيافة، وســعادة 
عائشــة راشــد بــن ديمــاس مديــر عــام هيئــة الشــارقة للمتاحــف، والأســتاذ محمــد إبراهيــم القصيــر مديــر 

إدارة الشــؤون الثقافيــة فــي دائــرة الثقافــة، مديــر المهرجــان، وعــدد مــن المســؤولين والفنانيــن.

His Highness Sheikh Dr. Sultan bin Muhammad Al Qasimi, Member of the Federal Supreme 
Council - Ruler of Sharjah, inaugurated the 25th edition of Sharjah Islamic Arts Festival, under 
the theme, «Manifestations» at the Sharjah Art Museum.
The Ruler of Sharjah toured the exhibitions, which included a variety of art works. During the 
tour, His Highness listened to a detailed overview from the artists who revealed the most prom-
inent connotations and meanings reflected through their art works, in order to explore this 
year’s festival theme, in status of harmony and diversity that seeks to enhance the general 
Islamic art scene.
The opening of the festival was attended, alongside His Highness the Ruler of Sharjah, by: His 
Excellency Abdullah bin Mohammed AL Owais, Chairman of the Department of Culture, His Ex-
cellency Mohammed Obaid Al Zaabi, Head of the Protocol and Hospitality Department, Her Ex-
cellency Aisha Rashid Ali bin Deemas the Director-General of the Sharjah Museums Authority 
(SMA), and Mr. Mohammed Ibrahim Al Qaseer, Director of the Cultural Affairs Directorate at the 
Department of Culture and the festival director, in addition to a number of officials and artists.

حاكم الشارقة يفتتح مهرجان
الفنون الإسلامية

Sharjah Ruler opens Islamic
Arts Festival
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»بين التجلي والأصالة«

ضمــن فعاليــات مهرجــان الفنــون الإسلاميــة؛ افتتــح ســعادة عبــد اللــه بــن محمــد العويــس، رئيــس 
مديــر  الثقافيــة،  الشــؤون  إدارة  مديــر  القصيــر،  إبراهيــم  ومحمــد  الشــارقة،  فــي  الثقافــة  دائــرة 
المهرجــان، معــرض »الخــط العربــي بيــن التجلــي والأصالــة«، الــذي يقــام بالتعــاون مــع جمعيــة 

الإمــارات للفنــون التشــكيلية.
حضــر الافتتــاح د. محمــد يوســف رئيــس الجمعيــة، إضافــة إلــى عــدد مــن الفنانيــن المشــاركين فــي 

المهرجــان، وجمهــور كبيــر مــن محبــي الخــط العربــي.
شــمل المعــرض مجموعــة مــن الأعمــال الخطيــة المميــزة للفنانيــن: تــاج الســر حســن من الســودان، 
وخالــد حنيــش مــن العــراق، وباســم الســاير، ومحمــد الحــدّاد مــن ســوريا، وحســام عبــد الوهــاب، 

وخليفــة الشــيمي، وفكــري النجــار مــن مصــر.
مــن  الجــدران مجموعــة  تعلــو  الجمعيــة حيــث  عــرض  فــي صــالات  والحضــور  العويــس  وتجــول 
الأعمــال ذات تكوينــات مُحكمــة وفــق النســب الهندســية وقواعــد الخــط الرصينــة، وتحمــل فــي 
طياتهــا نصوصــاً قرآنيــة، وأحاديــث شــريفة، وقصائــد، وحكمــاً، وغيرهــا مــن النصــوص، فيمــا اســتمع 

الجمهــور إلــى شــروحات الخطّاطيــن حــول أعمالهــم.
يجمــع المعــرض بيــن الخطــوط العربيــة التاريخيــة القديمــة التــي تعــود إلــى القــرن الخامــس 
وبيــن  الســر،  تــاج  الســوداني  الفنــان  لوحــات  فــي  التوقيــع  كخــط  الهجــري(،  )الرابــع  العشــر 
الأســاليب الإبداعيــة الجديــدة فــي فــن الخــط المعاصــر، ويســعى )المعــرض(، مــن خلال هــذه 
المشــاركة المميــزة، إلــى المحافظــة علــى الخطــوط القديمــة وإحيائهــا وإعــادة انتاجهــا بأشــكال 

وأســاليب لافتــة.
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Exhibition Opening Arabic
Calligraphy “between Manifestation
& Authenticity”
Within the activities of Islamic Arts Festival; His Excellency Abdullah bin Mohammed Al 
Owais, Chairman of the Department of Culture in Sharjah, and Mohammed Ibrahim Al Qa-
seer, Director of Cultural Affairs Directorate and Director of the Islamic Arts Festival, inau-
gurated the exhibition “Arabic Calligraphy between Manifestation and Authenticity”, which 
is being held in cooperation with the Emirates Fine Arts Society.
The opening was attended by Dr. Muhammad Youssef, Head of the Emirates Fine Arts Soci-
ety, in addition to a number of participating artists, and great presence of Arabic calligraphy 
enthusiasts. 
The exhibition showcased a group of distinctive calligraphy works by artists: Taj Al-Sir Has-
san from Sudan, Khaled Hounaysh from Iraq, Bassem Al-Sayer, and Muhammad Al-Haddad 
from Syria, Hossam Abdel Wahab, Khalifa Al-Shimi, and Fikri Al-Najjar from Egypt.
Al Owais accompanied by the audience toured the showrooms that exhibited a group of 
magnificent calligraphy works, remarkably revealing precise compositions, based mainly 
on geometric proportions and solid calligraphy rules. The calligraphy works varied between 
Qur’anic texts, noble hadiths, poems, wisdom sayings, and other type of texts. In addition, 
the audience had the privilege to listen to the calligraphers’ explanations. 
Moreover, the exhibition displayed ancient historical Arabic scripts dating back to the fif-
teenth century (fourth AH), such as altawqie script which is revealed in the paintings of the 
Sudanese artist Taj Al-Sir, as well as the calligraphy works that feature the new creative 
methods in contemporary calligraphy. Nevertheless, the exhibition seeks to preserve and 
highlight old scripts through reproducing them in impressive shapes and styles.
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ينظــم المهرجــان عــدداً مــن المعــارض الشــخصية الموازيــة، ومنهــا: معــرض »ســكينة الحــرف« 
للفنان الإماراتي عبد القادر الريّس، الذي ســيقام في متحف الشــارقة للخطّ، ومعرض »تجلّيات 
آيــة« للفنــان المغربــي عبــد الرحيــم كوليــن فــي ســاحة الخــطّ، ومعــرض »جواهــر الحــروف« للفنــان 

التركــي فرهــاد قورلــو فــي ســاحة الخــطّ.
إضافــة إلــى عــدد مــن الأعمــال الفنّيــة المشــاركة، ومنهــا: عمــل الفنانــة الســعودية رغــد الأحمــد 
بعنــوان »ليلــة القــدر«، الــذي ســيقام فــي مركــز للتصاميــم- 1971، وعمــل الفنــان الإماراتــي عبــد اللــه 
النيــادي »البوابــاتُ الأبديــةُ: رحلــةُ التجلّــي«، ويقــام علــى شــاطئ كلبــاء، والعمــل الفنــيّ المشــترك 

»يــداً بيــدٍ مــع الشــارقة« للفنــان كاز شــيران مــن اليابــان وديانــا نــي مــن الولايــات المتحــدة.
جاســم  للفنــان  الــروحِ«  »تجليــاتُ  ومنهــا:  الأعمــال،  مــن  عــدداً  الحكمــة  بيــت  سيســتضيف  كمــا 
النصراللــه مــن الكويــت، و«مــأوى« للفنــان تــوي اســتوديو مــن المملكــة المتحــدة، »وقــوّةُ الواحــدِ« 

للفنانَيْــن اســتوديو تشــوي وشــاين مــن الولايــات المتحــدة، وغيرهــا مــن الأعمــال الفنيــة.

A number of parallel solo exhibitions participate in the festival, including “Serenity of Let-
ter” exhibition by Emirati artist Abdulqader Alrais, which will be held at the Sharjah Calligra-
phy Museum, “Manifestations of a Verse” exhibition by Moroccan artist Abderrahim Gouline 
taking place at the Calligraphy Square, and the “Jewels of Letters” exhibition by Turkish 
artist Ferhat Kurlu at the Calligraphy Square.
In addition to a number of participating artworks, including the artwork by Saudi artist 
Raghad Al- Ahmed titled “The Night of Destiny” to be exhibited at the 1971 - Design Space, 
as well as the “Eternal Gateways: A Journey of Manifestation” exhibition by Emirati artist 
Abdulla Al Neyadi at Kalba Beach, and the collaborative artwork “Hand - in - hand with 
Sharjah” by Kaz Shirane from Japan and Diana Nee from the United States.
Moreover, the House of Wisdom will host several works including “Manifestations of the 
Soul” by Kuwaiti artist Jassim Al Nasrallah, “Mewa” by ToyStudio from UK, “The Power of 
One” exhibition by US-based Choi+Shine Studio, and various other artworks to be displayed 
across different areas in Sharjah.

معارض شخصية موازية
Parallel Solo Exhibitions
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برنامج مهرجان الفنون الإسلامية 2023، في الفترة من 14 ديسمبر 2023 ولغاية 21 يناير 2024. تقام طوال فترة المهرجان
ورش فنية تجريبية ينجزها مبدعون من مختلف دول العالم.

Islamic Arts Festival 2023 Programme. From 13 December 2023 till 21 January 2024. The festival hosts
several workshops held by artists from different countries of the world.
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